
 

  

NAMMINERSORNERULLUTIK OQARTUSSAT  GRØNLANDS HJEMMESTYRE  

Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq  
Landsstyremedlemmet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
  

Landstingsmedlem Ane Hansen (IA) 
/HER 

Svar på spørgsmål til Landsstyret om MSC mærkning af rejeprodukter 

Spørgsmål:  
Hvilke intentioner har Landsstyret om at støtte fiskernes initiativ til at 
miljømærke rejerne som rene MSC-produkter? 
 
Svar: 

4. april 2008 GA har henvendt sig til Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked og 
Erhvervsuddannelser samt  Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
i forbindelse med initiativet.  

J.nr. 01.28/08 
 
Postboks 269 

 3900 Nuuk 
Oq/tel +299 34 50 00 Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked og Erhvervsuddannelser 

modtog 3. januar 2008 en forespørgsel om, hvorvidt der inden for 
departementet er midler der kan benyttes til medfinansiering af projektet. 
Departementet har 19. februar 2008 svaret, at man ser det som et godt 
projekt, men at man ikke umiddelbart har midler til at medfinansiere det på 
nuværende tidspunkt. GA rådes endvidere til evt. at kontakte Grønlands 
Turist- og Erhvervsråd med henblik på mulig støtte.    

Fax +299 32 47 04 
apnp@gh.gl 
www.nanoq.gl 

 
Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug modtog 27. februar 2008 en 
ansøgning fra GA, om at modtage støtte til MSC-certificeringen via 
Fiskerifinansieringspuljen. Ansøgningen opfyldte imidlertid ikke de krav der 
stilles til en sådan i Landstingslov nr. 15 af 20. november 2006 om 
fiskerifinansieringspulje. Departementet sendte derfor 7. marts 2008 et svar 
hvoraf det fremgik hvad en ansøgning skal indeholde, og bad GA sende en 
ny ansøgning i henhold til lovgivningen. En ny er ansøgning er endnu ikke 
modtaget. 
 
Det er disse henvendelser Landsstyret har modtaget i forbindelse med 
initiativet, og derfor disse man har forholdt sig til. 
 
Kommentar til begrundelsen for spørgsmålet: 
I den biologiske rådgivning for rejer for 2008 skriver Grønlands 
Naturinstitut, at ”De samlede fangster ved Vestgrønland har i de senere år 
ligget på cirka 155.000 tons per år”. Dette er på trods af, at Landsstyret i de 
seneste år har fastsat en TAC på 134.000 tons. 
 
Landsstyret er bevidst om dette og har været det i lang tid. Dette var 
årsagen til at Landsstyret foretog en ændring i Hjemmestyrets 
bekendtgørelse om kontrol med havgående fiskeri, § 10, stk. 8, således 
fiskede rejer bliver talt med i kvotetrækket og ikke kun dem som kommer 
med i indhandlingssedlen. 
 
Som De nok erindrer, blev denne sag ført frem i Landstinget af 
Landstingsmedlemmerne Lars-Emil Johansen (S), Jens-Lars Fleischer (S), 
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Jens B Frederiksen (D) og Augusta Salling (A) under Landstingets 
forårssamling 2007 (punkt 9), med ønske om: 
 

• hurtigst muligt at trække Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 33 af 
18. december 2006 om kontrol med havgående fiskeri tilbage, 

• at udstede en ny bekendtgørelse, hvori den nuværende affattelse af 
§ 10. stk. 8. udtages og erstattes med ordlyden i Hjemmestyrets 
bekendtgørelse nr. 9 af 15. april 1996 om kontrol med havgående 
fiskeri, 

• at indføre regler, der indebærer en mere nøjagtigt opvejning af 
landede industrirejer end den, der i øjeblikket finder sted på landets 
rejefabrikker.  

 
Dengang var det min vurdering, og jeg har endnu ikke fundet anledning til 
at ændre ved denne, at:   

 
”Derudover er der globalt et øget fokus på at indføre et system der 
først og fremmest kan stemple produkterne som et produkt af et legalt 
og godkendt fiskeri. Grønland vil ikke kunne benytte sig af et sådan 
system såfremt at vi accepterer uregistreret og urapporteret fiskeri, 
som vi har gjort det i den gamle bekendtgørelse. ” 

 
Idet Landstingets flertal besluttede, at pålægge Landsstyret, at 
tilbagetrække Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 33 af 18. december 2006 
om kontrol med havgående fiskeri og i stedet genindføre den ordlyd der 
fremgik af § 10, stk. 8, i Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 9 af 15. april 
1996 om kontrol med havgående fiskeri, kan vi frygte, at min udtalelse 
dengang vil gøre sig gældende nu. 
 
Situationen er den, at med den nugældende bekendtgørelses § 10, stk. 8, 
er der lige så lidt sikkerhed for at der bliver fisket 134.000 tons, som 
155.000, eller en helt tredje mængde rejer. Og dette kan gøres helt lovligt 
og i tråd med gældende regler. Landstingets beslutning betyder nemlig, at 
det er erhvervet selv der bestemmer hvor stor en mængde der bliver 
angivet på indhandlingssedlen og hvor stor en mængde der bliver 
produceret som vragede rejer. Erhvervet afgør på denne måde selv i meget 
høj grad hvor stor en mængde rejer der fanges, en mængde man må 
formode vil spille en stor rolle i forsøget på at opnå MSC-cerificering.  
Landsstyret mener, at en mindre gradvis nedsættelse af TACen er mest 
hensigtsmæssig på nuværende tidspunkt, og har derfor valgt at nedsætte 
den med 5 % i 2008. Dette er kun gældende for 2008, og det er 
Landsstyrets hensigt at revurdere nedsættelsen på årligt basis. Men så 
længe erhvervet selv i praksis bestemmer hvor stor en del af fangsten de 
vil angive, har den TAC Landsstyret fastsætter meget lille indflydelse på 
hvad der faktisk fanges.  
 
Fiskeriloven 
Den gældende fiskerilov, såvel som forslaget til en ny fiskerilov, er begge 
rammelove, hvor forvaltningsrammerne bliver udfyldt ved bekendtgørelse. 
 
Under Landstingets forårssamling 2007 udtalte jeg til 2. behandling af punkt 
9: 
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”Landsstyret kan i princippet ikke acceptere at vende tilbage til den 
gamle bekendtgørelse, men erkender, at der er et flertal for at gå 
tilbage til den gamle bekendtgørelse, hvori den nuværende affattelse 
af § 10. stk. 8. udtages og erstattes med ordlyden i Hjemmestyrets 
bekendtgørelse nr. 9 af 15. april 1996 om kontrol med havgående 
fiskeri.  
 
Landsstyret skal derfor meddele følgende:  
Den nuværende affattelse af § 10. stk. 8. udtages og erstattes med 
ordlyden i Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 9 af 15. april 1996 om 
kontrol med havgående fiskeri indtil der ved revision af fiskeriloven er 
indføjet hjemmel til at udstede en bekendtgørelse om fastsættelse af 
sortering, vragningsprocenter og vandfradrag.  
 
Landsstyret agter efter revisionen af fiskeriloven at få udarbejdet en 
ny bekendtgørelse der regulerer indhandlingsprincipper for 
indhandlingssteder i Grønland. Denne skal indeholde standardregler 
for indhandling af alle regulerede arter. Formålet med en 
standardregel vil være at finde for alle parter acceptable principper 
omkring sortering, vragning og vandprocenter m.v. Bekendtgørelsen 
vil desuden give hjemmel til udarbejdelsen af standardiserede 
indhandlingsinstrukser for alle regulerede arter. Udkastet vil blive 
sendt i høring hos fiskerierhvervet, produktionssektoren og 
Fiskerirådet.  
 
Fordelene ved standardiserede regler for indhandling af fangsterne er 
at markedsforholdene og indhandlingspriser bliver gennemskuelige 
samt at fiskerne behandles ens i hele Grønland.  
 
Til slut skal Landsstyret gøre opmærksom på at Landsstyret i henhold 
til formålsbestemmelsen i Landstingslov om fiskeri er forpligtet til at 
sikre at fiskeriet foregår på et biologisk forsvarligt grundlag. 
Landsstyret mener at man ikke kan opfylde dette ved at gå tilbage til 
den gamle bekendtgørelse. Landsstyret vil derfor sikre at der bliver 
øget fokus på registreringen af vragrejer og der efterfølgende bliver 
taget højde for det i forbindelse med biologernes rådgivning.” 

 
Nu er forslag til en ny Landstingslov om fiskeri blevet udskudt til 
forårssamlingen 2009, med henblik på at få Fiskerikommissionens 
vurderinger inden den næste behandling. Det er en del af 
Fiskerikommissionens kommissorium at vurdere indhandlingspligten, og 
man kan i denne sammenhæng komme ind på bl.a. sortering, 
vragningsprocenter og vandfradrag i rejefiskeriet.    
 
Det er fortsat Landsstyrets holdning, at dette er den lange omvej for at få 
en hensigtsmæssig forvaltning af rejebestanden, men man er bundet af 
Landstingets beslutning. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
Finn Karlsen 
Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug    
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